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حيدريان از بازنگري فيلم هاي توقيفي در آستانه انتخابات سخن گفت

پوپوليسم به جاي تغيير ساختاري
   جواد محرمي 

در آس�تانه انتخاب�ات رياس�ت جمه�وري دوازده�م 
گرايش به شعارهاي پوپوليس�تي افزايش پيدا مي کند 
و دس�ت گذاردن روي آزادي يکي از اين حربه هاست. 
هنر از حوزه هايي محسوب مي شود كه شعار آزادي در آن 
همواره در بیان سیاستمداران بیش از ساير حوزه ها امکان 
بروز داشته است. بر همین اساس محمدمهدي حیدريان، 
رئیس س��ازمان س��ینمايي روز گذش��ته از بازبیني برخي 
فیلم هاي سینمايي س��خن گفته كه در سال هاي گذشته 
اكران آنها متوقف ش��ده اس��ت: »در ماه هاي آينده برخي 
فیلم هاي پربحث كه هنوز مجوز اك��ران نگرفته اند، دوباره 

بازبیني خواهند شد.«
با روي كار آم��دن دولت يازده��م و ش��عارهايي كه داده 
شد، تعدادي از سینماگران احس��اس كردند كه فضا براي 
سوءاستفاده از اين مديوم براي تولید آثاري كه ارزش ها را 
زير سؤال مي برد بیش از پیش باز شده است. اين احساس 
كاذب به واسطه سکانداري مديري غیرسینمايي و ناآشنا 
با سینما در س��ال هاي ابتدايي، ش��کلي بي ضابطه به خود 
گرف��ت و چند س��ینماگر از بي تجربگي حج��ت الله ايوبي 
سوءاستفاده و با بودجه فارابي آثاري تولید كردند كه اساساً 
امکان اكران شان در سینما به دلیل عبور از خط قرمزهاي 

اخلاقي وجود نداشت. 
»خانه دختر«، »ارادتمند، نازنین، بهار، تینا« و »خانه پدري« 
جزو اين آثار محسوب مي شوند. در فیلم »خانه دختر« براي 
بار نخست موضوع زناي با محارم آن هم به عنوان پديده اي 
رايج در میان خانواده و جامعه سنتي ايران دستمايه ساخت 
فیلم قرار گرفت كه منجر به توقیف آن شد. فیلم »ارادتمند، 
نازنین، بهار، تینا« نیز با وجود مخالفت شوراي صدور پروانه 
با اصرار و لابي گري رئیس س��ازمان سینمايي ساخته شد؛ 
اثري كه به قول يکي از اعضاي وقت ش��ورا امکان اكرانش 

وجود نداشت. 
فیلم »خانه پدري« نیز داستان زنده به گور كردن دختري 
به دست پدر و برادرش اس��ت كه به دلیل خشونت بیش از 
حد در سکانس كشتن دختر و استنکاف كارگردان از حذف 
آن سکانس اكران نش��د. »من عصباني نیستم« نیز عنوان 
فیلمي است كه در آن نظام اسلامي به اتهاماتي غیرمنصفانه 

و بي اساس متهم مي شود. 
محمدمهدي حیدريان كه پیشتر گفته بود فیلم هايي كه 
از چارچوب نظام عبور كنن��د، نمي توانند به اكران امید 

داشته باشند، روز گذشته درباره بازبیني برخي فیلم هاي 
توقیفي گفت: »براي آن سه، چهار فیلمي كه درباره آنها 
بحث وجود دارد در چهار، پنج م��اه باقي مانده از دولت 
يازدهم بررس��ي ديگري انجام خواهی��م داد و به نظرم 
بايد از اين تب و تابي كه ممکن است ما را به سمت يک 
تصمیم غیرحرفه اي و غیركارشناسي هل دهد، بگذريم. 
پس حتماً بايد آنها را دوباره بازبیني كنیم و فکر مي كنم 
اگر فیلمي براي نمايش دادن مشکل دارد، هزينه اصلاح 
و اكران آن كمتر از هزينه روان��ي و بايگاني كردن آن در 
س��ینما و نیز پرداختن و نپرداختن نقدي به آن اس��ت. 
بنابراين راه اول را بیشتر مي پس��ندم كه فیلم ها اصلاح 

شوند و به نمايش دربیايند.«
جالب است كه فیلم سینمايي رستاخیز با وجود اصلاحاتي 
كه در آن انجام شد به بهانه جش��ن به اصطلاح هسته اي از 
سوي علي جنتي از پرده پايین كشیده شد و مجوز اكران آن 
تا به حال داده نشده است. تنها چند روز از رفتن حجت الله 
ايوبي از ساختمان سازمان س��ینمايي مي گذشت كه او در 
مصاحبه اي گفت با آمدن محمدمهدي حیدريان، در آينده 
اتفاقات خوبي براي فیلم »رس��تاخیز« احمدرضا درويش 

خواهد افتاد. 
او البته تأكید كرد كه بعید به نظر مي رسد در زمان مديريت 
جديد سازمان سینمايي، س��اير فیلم هاي توقیفي بتوانند 
در سینماهاي كش��ور به نمايش درآيند، اما حالا حیدريان 
حرف هاي ديگري مي زند و در آستانه انتخابات از بازنگري 
فیلم هاي توقیفي س��خن مي گويد. اين در حالي است كه 
حتي فیلمي مانند رستاخیز نیز از توقیف دولتي درنیامده 
است. به نظر مي رسد حیدريان در آستانه انتخابات به جاي 
اجراي تغییرات ساختاري كه قولش را داده بود، به شعارهاي 

پوپولیستي روي آورده است.

تش�ييع  مراس�م  در  اي�ران  قل�م  انجم�ن  رئي�س 
زنوزي جلال�ي از او به عنوان نويس�نده اي ک�ه از دو فتنه 
زم�ان حيات�ش روس�فيد بي�رون آمده اس�ت، ي�اد کرد. 
مراسم تش��ییع پیکر مرحوم فیروز زنوزي جلالي، پیشکسوت 
انقلاب اس��لامي حوزه هنري برگزار شد. در اين مراسم راضیه 
تجار از نويسندگان پیشکسوت انقلاب در سخناني كه از روي 
متن مي خواند به حضور زنوزي جلالي در حوزه هنري اشاره كرد 
و از تلاش هاي شايان توجه او در تولید ادبیات انقلاب اسلامي 
تشکر كرد. در ادامه محمدرضا سرشار، رئیس انجمن قلم ايران 
به س��خنراني پرداخت. وي با بیان اينکه زنوزي جلالي پس از 
ماه ها تحمل درد امروز در ابديت غوطه ور است و تنها مي تواند 
به كشته خود در دنیا امیدوار باش��د، گفت: از اين پس اعمال 
فرزندان وي يا آثاري كه او در راه خدا در ترويج دين نوش��ته، 

مي تواند براي او فايده اي را به همراه داشته باشد. 
سرشار ادامه داد: روشنفکرنمايي، حق را ناحق كردن، مخالفت 
با اسلام و انقلاب، سیاه نمايي، ترويج صوفي گرايي عوام گرايانه و 
موضوعاتي از اين دست اگر وبال گردن ما نباشد گرهي از كار باز 
نمي كند و خوشبختانه آقاي زنوزي اهل هیچ كدام از اينها نبود، 
اگرچه مي توان به آثارش نقد داشت، اما اين نقدها منافاتي به 

اين مسئله و علاقه ما به او ندارد. 
وي ادامه داد: فرزندان آقاي زنوزي خوشحال باشند كه 39 سال 
پس از انقلاب پدرشان با همه افت و خیزها هرگز پاي هیچ نامه 
و بیانیه اي علیه انقلاب را امضا نک��رد و حرف نزد، آقاي زنوزي 
فردي پخته بود، با اينکه اهل رفیق ب��ازي نبود با همه مکالمه 

و مراوده داشت، به دعواهاي سیاس��ي وارد نمي شد و در تمام 
دوره هاي وزارت ارش��اد به همکاري مي پرداخ��ت. با اين همه 
محل اس��تقرار او و دلش محافل معتقد به نظ��ام مانند همین 
حوزه هنري بود. رئیس انجمن قلم ايران افزود: مرحوم زنوزي 
در دو فتنه زمان حیاتش يعني فتنه س��ال 68 حوزه هنري و 
فتنه ديگري كه لزومي نمي بینی��م مکانش را بگويیم، به دلیل 
اعتقادش به ارزش هاي لوتي گرايانه پاي حق ايستاد و فريب دام 
و دانه هاي سر راهش را نخورد. اين چیزي است كه در نسل ما 
كمرنگ شده است. وي همچنین عنوان كرد: بايد دست از سخن 
گفتن از زبان رفتگان برداريم و اجازه دهیم آثار و اعمال برجاي 

مانده از آنها ملاك قضاوت درباره اعمالشان باشد. 
سرشار همچنین گفت: هنرمند انقلاب اسلامي وظیفه دارد به 
انقلاب و اسلام كمک كند و در راه آن به فعالیت بپردازد، اما اين 
فعالیت هیچ حقي را براي او ايجاد نمي كند و نمي تواند به واسطه 

اين چنین اعمالي ادعايي كند يا طلبکار باشد.

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي اعلام کرد

ثبت 8 هزار کانال تلگرام در سيستم ارشاد
8 ه�زار کان�ال  وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�لامي گف�ت: تاکن�ون 
وزارت  مج�ازي  فض�اي  مرک�ز  سيس�تم  در  عض�و  ه�زار   ٥ ب�الاي 
کرده ان�د.  ثب�ت  را  خ�ود  مش�خصات  اس�لامي  ارش�اد  و  فرهن�گ 
سیدرضا صالحي امیري، وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران با بیان اين مطلب افزود: چند كانال درخواست مجوز كرده اند و 
مجوز براي آنها صادر شده است. بر اساس مصوبه شوراي عالي مجازي كه به رياست 
رئیس جمهور و سران سه قوه تشکیل شد، مقرر شد ساماندهي و صیانت از فضاي 
مجازي انجام ش��ود. وي در عین حال تصريح كرد: اين صیانت و س��اماندهي با دو 
هدف اساسي در فضاي مجازي همراه است؛ يکي دسترسي آزاد همگان به فضاي 
مجازي به عنوان يک فرصت و ديگر صیانت از فضاي مجازي و پالايش از اموري كه 
با شئونات اخلاقي و ديني جامعه مغايرت دارد. صالحي امیري ادامه داد: در اين باره 
شوراي عالي فضاي مجازي تصويب كرد كه ما كانال هاي بالاي 5 هزار عضو را ثبت 
كنیم. چنان كه پیش از اين نیز همه سايت ها و خبرگزاري ها براي هرگونه فعالیت، 
مجوز لازم را از وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي مي گرفتند. وزير فرهنگ و ارشاد 
تصريح كرد: ما معتقديم از طريق ثبت يعني شناسنامه دار شدن همه شبکه ها، هر 
نوع فعالیت در شبکه اجتماعي از نظر اين وزارتخانه مشروط به اينکه مغاير با قانون 
و شئونات اخلاقي و فرهنگي جامعه نباشد، مجاز شمرده مي شود. وي تأكید كرد: 
هدف از ثبت كانال ها اين است كه وقتي يک فرد در شبکه اجتماعي فعالیت مي كند، 
كاملًا شناسنامه دار باشد تا اگر فردي قصد شکايت داشت يا به فردي اهانت شد يا 
به حريم خصوصي افراد ورود پیدا كردند امکان شناسايي و پیگیري حقوقي براي 

تمامي افراد در جامعه وجود داشته باشد.

آيت الله جوادي آملي:
هيچ کس با سفارش و موعظه انقلابي نمي شود 

انقلاب�ي ب�ودن ب�ا س�فارش و موعظ�ه ح�ل نمي ش�ود، 
انقلابي ب�ودن مث�ل درس هاي مجل�س ترحي�م و مجلس 
فاتح�ه نيس�ت ک�ه انس�ان ب�ا س�فارش ح�ل کن�د. 
به گزارش »جوان« و به نقل از پايگاه اطلاع رساني اسراء، آيت الله 
عبدالله جوادي آملي در جلسه درس اخلاق اين هفته كه با حضور 
نخبگان و فرهیختگان حوزوي و دانشگاهي در بنیاد بین المللي 
علوم وحیاني اسراء برگزار شد، ضمن گرامیداشت ايام پربركت 
رجب و آرزوي قبولي طاعات و عبادات هم��ه مردم در اين ماه، 
به بركات ماه ش��عبان و رمضان اش��اره كرد و اظهار داشت: ماه 
پربركت رجب در حالت وداع اس��ت، امیدواريم ادعیه اي كه در 
اين ماه داش��تید و اعتکاف هايي كه در اين ماه پربركت صورت 
گرفت مورد قبول ذات  اقدس الهي باش��د و زمینه اي باشد براي 
ادراك فضايل ماه پربركت شعبان كه در پیش داريم و اين دو ماه 
كه يکي ماه ولايت و ديگري ماه رس��الت اس��ت، زمینه توفیقي 
را فراهم كند كه به بركات ش��هر الله يعني م��اه مبارك رمضان 

ان شاءالله نائل بشويم. 
وي در ادامه ش��رح نامه هاي حضرت امیر)ع( در نهج البلاغه، به 
بیان قسمت پاياني نامه شصت و دوم پرداخت و با اشاره به خبر 
شهادت مرزبانان عزيز كش��ورمان، بر لزوم حضور هرچه بیشتر 
مردم انقلابي در صحنه تأكید ك��رد و افزود: حضرت امیر)ع( به 
مردم مصر فرمود كش��ور را تنها رهبر خوب اداره نمي كند تنها 
داشتن چند مس��ئول خوب و بلندهمت اداره نمي كند، عنصر 
محوري يک كشور، مردم آن مملکت هستند. اين سه قسمت را 
وجود مبارك امیرالمؤمنین در اين نامه اي كه براي مردم مرقوم 
فرمود جداگانه نوشت. داشتن رهبر خوب لازم است، ولي كافي 
نیست. داشتن بعضي از مسئولان خوب و مدير و مدبر لازم است، 
ولي كافي نیست. نگويید رهبري مثل علي بن ابیطالب)ع( داريم، 
نگويید مسئولي مثل مالک اشتري داريم، شما مي بینید دشمن 

از هر طرف حمله كرده است. 
اين مرجع تقلید بیان كرد: مس��تحضريد حفظ اين انقلاب كار 
آساني نیست، ش��ما هر روز مي ش��نويد عده اي از عزيزترين و 
بهترين فرزندان اين س��رزمین براي حفظ اين سرزمین شربت 
شهادت مي نوشند. آن بیگانه استکبار و صهیونیست اين سلفي، 
داعش��ي و تکفیري را آماده كرده اس��ت. كم نیس��ت كه انسان 
۱۰ سرباز را يک روز تقديم نظام اسلامي كند، اينها كار كوچکي 

نیست، اما دشمن از هر طرف حمله مي كند. 
وي ادامه داد: ما بخواهیم به مردم بگويیم ش��ما انقلابي باشید 
آقايان! انقلابي بودن با سفارش و موعظه حل نمي شود، انقلابي 
بودن مثل درس هاي مجلس ترحیم و مجلس فاتحه نیست كه 
انسان با س��فارش حل كند. انقلاب، حداقل يک علم قوي غني 
مي خواهد مثل نهج البلاغه، اين را حوزويان و دانشگاهیان ما بايد 
بدانند. نهج البلاغه يک علم جان گیري دارد، ولي آن مقداري كه 
براي اداره كشور كافي باشد اين مقدار را مي توان از آن استنباط 
كرد. اگر كسي بخواهد انقلابي باشد بايد جريان سقیفه را كاملًا 
بداند، جنگ جمل را بداند، چطور عل��ي بن ابیطالب)ع( را با آن 
عظمت، جمال و جلال علمي كه داشت خانه نشین كردند، امروز 

كه دشمن نفوذي تر، آگاه تر، سیاست بازتر و خطرناك تر است. 
آيت الله جوادي آملي با اشاره به لزوم درسي شدن بیانات حضرت 
امیر)ع( در نهج البلاغه و اس��تفاده آن در حوزه و دانش��گاه بیان 
كرد: دين سفارشي نیس��ت كه ما بگويیم آقايان انقلابي باشید، 
انقلاب را حفظ كنید، در انتخابات شركت كنید، اين علمي است. 
تا نهج البلاغه روشن نشود مثل كفايه درسي نشود، مثل رسائل 
درسي نشود، انسان راز و رمز بیگانه ها را نفهمد كه چگونه مي شود 
يک ملت نبوي و علوي را خاك كرد، چگونه مي شود عمروعاص ها 
را حاكم كرد، چگونه مي شود باطل را بر حق پیروز كرد، چگونه 
مي شود دهان حق را بست. وي ادامه داد: محور اصلي قیام، مردم 
هستند، مردم متفکر آنها كشورشان را حفظ مي كنند، حضرت 
فرمود اگر مردم خواب باش��ند ما س��ه اصل را از دست خواهیم 
داد، يک خطر متوجه دين مي ش��ود، يک خطر متوجه مملکت 
مي ش��ود، خطر ديگر متوجه خود مردم مي ش��ود. اين درس ها 
خواندني نیست، حوزه و دانشگاه كه از اينها خبر ندارند، حداكثر 
خبري كه حوزه و دانشگاه از نهج البلاغه داشته باشند آن كلمات 
قصار اس��ت و چند جمله نصیحت! آخر چطور مي ش��ود حرف 
صديقه كبري را كس��ي گوش ندهد؟! چطور مي ش��ود علي بن 
ابیطالب)ع( را بگذارد؟ اين مي شود اختلاس چند هزار میلیاردي، 
اين مي شود نجومي، آن وقت مالي در مملکت نمي ماند كه شما 

بخواهید اشتغال و تولید ايجاد كنید.

در مراسم تشييع زنوزي جلالي بيان شد
نويسنده اي که با روسفيدي به خانه ابدي کوچ کرد

     جواد محرمي 
امسال هم سنت يارانه دادن در نمايش��گاه كتاب مانند سال هاي قبل 
ادامه دارد و باعث مي ش��ود بار ديگر حجم گسترده اي از مردم صرفاً به 
واسطه بن هايي كه از سوي مراكز مختلف به آنها داده شده به نمايشگاه 
هجوم بیاورند. كمیت محوري و جمعیت زياد براي استقبال از نمايشگاه، 
مسئله اي است كه همواره براي مسئولان درجه اهمیت بالايي داشته 
است؛ موضوعي كه بیش از اينکه به سود مردم باشد به نفع سوداگران 
صنعت نشر تمام مي ش��ود. يکي از انتقادهايي كه همواره به برگزاري 
نمايشگاه كتاب مطرح بوده، فروش محور بودن نمايشگاه كتاب است؛ 
آفتي كه جنبه فرهنگي نمايشگاه را با چالش جدي مواجه كرده و بیش 
از همه سودمحوري و س��وداگري را در رأس كار قرار داده است. گفته 
مي شود امسال از حضور بیش از 5۰ ناشر كتاب براي شركت در نمايشگاه 
به دلیل فروش كتاب غیرجلوگیري شده است؛ موردي كه نشان مي دهد 
در نمايشگاه كتاب تهران اصالت سود و فروش به هر قیمت حرف اول 
را مي زند. تزريق يارانه كتاب به ط��ور قطع به اين چرخه معیوب ياري 

مي رساند و برخلاف آنچه به ظاهر به نظر مي رس��د اين شکل از يارانه 
 بخشي از صنعت نشر را كه سودآوري براي آن به نسبت تقويت فرهنگ 
اولويت محوري دارد، فربه تر كرده و از س��وي ديگر در میان مردم نیاز 
كاذب ايجاد مي كند. سخنگوي شوراي سیاستگذاري نمايشگاه كتاب 
تهران روز گذشته در پاسخ به اين س��ؤال كه پیش بیني شما از میزان 
بازديد مردم از نمايشگاه امسال چیست، عنوان كرده: »ما اصراري به بیان 
تعداد جمعیت نداريم، ضمن اينکه سیستم هاي دقیق براي محاسبه 
اين جمعیت هم نداريم، ولي در مجموع مي توانیم بگويیم كه بین ۲۰۰ 
تا 6۰۰ هزار نفر جمعیت شناور طي روزهاي اوج فعالیت نمايشگاه به 
شهر آفتاب مي آيند. احتمال اينکه فروش كتاب در نمايشگاه امسال، 
ركورد بزند، زياد است. سال گذش��ته رضايت نسبي از فروش داشتیم. 
امسال به صورت مستقیم از محل گردش و جلب مشاركت سازمان هاي 
مختلف چیزي نزديک به 6۰ میلیارد تومان بن براي نمايشگاه كتاب در 
نظر گرفته ايم.« به گزارش »جوان«، بخش عمده اي از بن هايي كه به 
افراد داده مي شود به شکل كاغذي است و همین بن ها منجر به ايجاد 
بازار سیاه حتي خارج از نمايشگاه مي شود. امیرزاده در اين باره گفته كه 
سال گذشته حدود ۱5 ناشر را فقط به خاطر نقد كردن بن ها محکوم و 
از حضور در نمايشگاه امسال محروم كرديم، چراكه معتقديم اين كار 
دلالي است. نمايش��گاه كتاب تهران از آنجا كه بدون راهبرد مشخص 
برگزار مي ش��ود و بیش از هر چیز به عنوان ويتريني براي كتابخواني 
و معیاري نمايش��ي براي فرهنگ دوس��تي جامعه مورد استفاده قرار 
مي گیرد و هزينه هاي میلیاردي كه صرف برگزاري نمايشگاه و يارانه به 
مردم مي شود در آن هدفمند نیست، از كارآمدي لازم برخوردار نبوده و 

تأثیر لازم را در تقويت فرهنگ كشور به دنبال ندارد.

امسال 60 ميليارد تومان يارانه به کتاب اختصاص داده شده است
اين 60 ميليارد تومان چند نفر را کتابخوان مي کند

   محمدصادق عابديني 
با وجود اينکه هر ساله س�ينماي ايران پاي 
ثابت جش�نواره هاي مهم فيلم در سراس�ر 
جهان اس�ت و س�هم قابل توجهي از جوايز 
سينمايي در طول س�ال به تور سينماگران 
مي افتد، فيلم هاي سينماي ايران به جز چند 
نمونه خ�اص، حضور موفقي در س�ينماهاي 
خارج از کشور ندارند. »جوان« در گفت و گو 
با دو تن از تهيه کنن�دگان و پخش کنندگان 
فيلم اي�ن موضوع را بررس�ي کرده اس�ت. 
داشتن مخاطب خارجي و كسب بازار بین المللي 
توانمندي س��ینماي يک كش��ور را به نمايش 
مي گذارد؛ موضوع��ي كه براي چند كش��ور از 
جمله ايالات متحده، فرانس��ه و در آس��یا براي 
كش��ورهاي چین، هن��د و ك��ره جنوبي نقش 
حیاتي در استراتژي هاي فرهنگي بازي مي كند. 
متأس��فانه در كش��ورمان با وجود اينکه سهم 
ايران از جوايز سینمايي همیشه محفوظ بوده، 
فیلم هاي ايراني نتوانس��ته اند س��هم مطمئني 
از اكران هاي بین المللي به دس��ت آورد. درباره 
چرايي اين موضوع تا ب��ه حال نظرات مختلفي 

بیان شده است. 
برنامه »س��ینما دو« كه پنج ش��نبه شب ها از 
شبکه دوم سیما پخش مي شود، هفته گذشته 
موض��وع پخش خارج��ي فیلم ه��اي ايراني را 

مدنظر قرار داد. 
در اين برنامه شهاب اس��فندياري، كارشناس 
س��ینما و رئیس دانش��گاه صداوس��یما درباره 
نداشتن پخش خارجي فیلم هاي ايراني گفت: 
وقتي برخي شركت هاي فیلمس��ازي پیش از 
اكران فیلم سودش��ان را مي برند، چه انگیزه اي 
براي بازاريابي و نمايش فیلم در بازارهاي خارجي 
خواهند داشت. چقدر در كشورهاي فارسي زبان 
و خاورمیانه براي ف��روش فیلم هاي مان تلاش 
كرديم؟ اما متأسفانه اين نفوذ در بازارهاي ياد 

شده استمرار پیدا نکرد. 
اسفندياري افزود: بايد به صنعت فیلم به عنوان 
يک صنعت راهبردي بها داده ش��ود و تا زماني 
كه اين اتفاق نیفتد، تس��خیر بازارهاي جهاني 

امکان پذير نمي شود. 
مرتضي شايسته، مدير شركت پخش »هدايت 
فیلم« در گفت و گو با »ج��وان« درباره موضوع 
مطرح ش��ده توس��ط اس��فندياري مي گويد: 

بخش خصوص��ي س��ینماي ايران به ش��دت 
دنبال پخش خارجي فیلم است. شايد برخي از 
تهیه كنندگاني كه با بخش دولتي كار مي كنند 
به دنبال پخ��ش خارجي نباش��ند و از قبل به 
سودشان برس��ند، ولي بخش دولتي هم وقتي 
فیلم مي سازد، براي پخش آن سراغ شركت هاي 
پخش مي رود و آن ش��ركت ها هس��تند كه به 

دنبال بازاريابي فیلم ها هستند. 
شايسته مي افزايد: اين پخش كننده ها هستند 
كه امکان ديده شدن فیلم هاي ايراني را در خارج 
از كشور فراهم مي كنند، ولي مي توانم بگويم تا به 
حال در خارج از كشور به اهدافي كه در خصوص 

پخش فیلم داشته ايم، نرسیده ايم. 
اي��ن پخش كننده در پاس��خ به اين س��ؤال كه 
چرا ما هن��وز در پخ��ش فیلم ه��اي ايراني در 
خارج از كش��ور موفق نبوده ايم، تأكید مي كند: 
شركت هاي خارجي پخش فیلم در كشورمان 
فعالی��ت ندارند و پخش كننده ه��اي ايراني نیز 
ارتباطي با پخش كننده ه��اي فیلم در خارج از 

كشور ارتباط ندارند. 
وي ادامه مي دهد: س��ینماي ايران براي اينکه 
بتواند بازار خارجي خوبي به دست آورد، بايد با 
پخش كننده هاي اصلي فیلم كه در امريکا، كانادا 

يا فرانسه مستقر هستند، ارتباط برقرار كنند. 
پخش كنن��ده فیلم هاي��ي مانن��د »بوتیک«، 
»مکس« و »بوي كافور عطر ياس« معتقد است: 
در طول سال فیلم هاي بس��یار خوبي در داخل 
كشورمان س��اخته مي ش��ود كه اگر بازاريابي 
خوبي براي پخش بین المللي آنها انجام ش��ود، 
ش��اهد حضور فیلم هاي ايران در س��ینماهاي 
جهان خواهیم بود. پخش كننده هاي بین المللي 
با ارتباطاتي كه دارند مي توانند فیلم هاي ايراني 

را در سراسر جهان پخش كنند. 

شايس��ته همچنین درب��اره ام��کان بازاريابي 
فیلم هاي ايران��ي و پخش آنها در كش��ورهاي 
اسلامي و به خصوص كشورهاي همسايه تصريح 
مي كند: برخي كشورهاي اس��لامي نسبت به 
س��ینماي ايران موضع متخاصمان��ه اي دارند 
و ب��ا فیلم هاي ايراني مش��کل دارن��د. آنها فکر 
مي كنند فیلم هاي سینماي ايران براي تبلیغات 
ايدئولوژيک و اهداف سیاسي ساخته مي شود، در 
صورتي كه مي دانیم اين گونه نیست. متأسفانه 
در كشورهاي اسلامي فیلم ها غريب هستند. از 
سوي ديگر برخي از كشورهاي مسلمان اصولاً 
امکانات مناسبي براي پخش فیلم ندارند يا اكران 

فیلم در آنها با مشکلات متعدد روبه رو است. 
مدير پخش هدايت فیلم نقش سازمان سینمايي 
در توس��عه فعالیت پخش كننده هاي ايراني در 
خارج از كشور را مؤثر مي داند و تأكید مي كند: 
انتظار پخش كننده ه��اي فیلم اين اس��ت كه 
سازمان سینمايي مشکلات آنها را رفع و زمینه 
حضور خارجي ش��ان را فراهم كن��د، اما نبايد 
سازمان به رقیب بخش خصوصي تبديل شود. 
اين طور نباشد كه مثلًا من طرحي براي پخش 
فیلم در خارج از كشور به سازمان سینمايي بدهم 
و آنها طرحم را بگیرند و تشکر هم بکنند، اما فردا 

ببینیم خود سازمان آن طرح را اجرا كند!
حبیب اس��ماعیلي، تهیه كننده و مدير شركت 
پخش فیلم »رسانه فیلمسازان« نیز در گفت و گو 
با »جوان« تأكید مي كند: آقاي اسفندياري بیان 
كرده اند برخي از تهیه كننده ها قبل از اكران فیلم 
دستمزدشان را از طريق سفارشي كه گرفته اند 
براي ساخت فیلم تأمین مي كنند، اما اين میزان 
چقدر از تولیدات س��ینماي ايران است؟ شايد 
در طول سال چهار، پنج فیلم دولتي باشند كه 
به همین روش كار مي كنند و از پیش به س��ود 
برسند ولي اين ارتباطي با 5۰ تا 6۰ فیلم خوبي 
كه در سینما س��اخته مي ش��ود ندارد. ما بايد 
ببینیم كه چرا فیلم هاي خوب مان در خارج از 

كشور ديده نمي شوند. 
اسماعیلي مي افزايد: بايد به دنبال افرادي باشیم 
كه توانايي بازاريابي فیلم هاي ايراني در خارج از 
كشور را داشته باشند. بسیاري از پخش كننده هاي 
فیلم ايراني، صرفاً فعالیت داخلي دارند و تنها چند 
مؤسسه پخش فیلم هستند كه فعالیت خارجي 
دارند و مي توانند با پخش كننده خارجي ارتباط 
برقرار كنند. اين ش��ركت ها باي��د زمینه را براي 
حضور فیلم هاي ايراني در س��ینماهاي خارج از 

كشور فراهم كنند. 
س��ینماي اي��ران به اذع��ان تهیه كنن��دگان و 
پخش كنندگان��ش قابلیت كس��ب اكران هاي 
خارجي را دارد. به نظر مي رسد اولین گام براي 
رسیدن به چنین هدفي، برقراري ارتباط میان 
طرف ايراني و پخش كننده خارجي است. اگرچه 
بخ��ش دولتي و بخ��ش خصوصي كش��ورمان 
سال هاست كه در بازار هاي فیلمي كه در حاشیه 
جشنواره هاي مهم س��ینمايي برگزار مي شود، 
حضور پیدا مي كنند، هنوز توانايي ارتباط گیري 
با پخش كننده هاي خارجي میسر نشده و اين 
موضوع را مي توان در سیاس��تگذاري هاي غلط 

در بخش سینماي ايران دنبال كرد.

در ط��ول س��ال فيلم هاي بس��يار 
خوبي در داخل کشورمان ساخته 
مي ش��ود که اگر بازاريابي خوبي 
براي پخش بين المللي آنها انجام 
شود، شاهد حضور فيلم هاي ايران 
در سينماهاي جهان خواهيم بود

    خبر

    دریچه
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الْأَکْيَاسِ عِنْدَ تفَْرِيطِ العَْجَزَهِ. 

 خداى سبحان طاعت را غنیمت زيركان قرار 
داد، آنگاه كه مردم ناتوان كوتاهى كنند.

دلايل عدم موفقيت سينماي ايران در بازاريابي خارجي در گفت و گوي »جوان« با پخش کننده هاي فيلم

 جاي خالي پخش کننده خارجي
در بازار مکاره سينما


